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COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL ACADÈMIC DE L’ESCOLA DE POSTGRAU 

ACTA DE LA SESSIÓ DE 12 DE JUNY DE 2023 

 
 

Data: 12 de juny de 2023 

 
 

Hora d’inici: 10.30 

Hora de finalització:11.41 
 

 
 

Lloc: Sala de Juntes Escola de Postgrau 
 

 
 

Membres assistents: 

 

Dra. Montserrat Capdevila Batet (Facultat de Lletres) 

Sr. Francisco José Cuevas Ruiz (secretari tècnic) 

Dr. Juan Jesús Donaire Benito (Facultat de Ciències) 

Dr. Josep Àngel Guimerà Orts (Facultat de Ciències de la Comunicació) 

Dra. Anna Marbà Tallada (Facultat d’Educació) 

Dra. Judith Panadés Martí (Facultat d’Economia i Empresa)  

Sr. Jorge Pedemonte Marino (secretari) 

Dra. Olga Torres Rosich(Facultat de Traducció i Interpretació) 

Dra. María Valdés Gázquez (presidenta) 

 

 
 

Ordre del dia: 

 

1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors.   

2. Informe de la vicerectora sobre qüestions de l’Escola de Postgrau. 

3. Aprovació de noves propostes formatives competència del Consell Acadèmic de l’Escola de Postgrau.  

4. Torn obert de paraules. 
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Desenvolupament de la sessió. 

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 

 

S’aproven per assentiment les actes de les sessions de 9 d’abril de 2021 i 9 de desembre de 2021. 

 

2. Informe de la vicerectora sobre qüestions de l’Escola de Postgrau. 

 

La presidenta de la comissió informa dels següents assumptes:  

 

➢Nou Marc jurídic Estudis Propis. 

 

El nou marc jurídic dels estudis propis està marcat per la Llei Orgànica del Sistema Universitari (LO 2/2023, 

de 22 de març) així com pel Reial Decret 822/2021, de 28 de setembre, pel qual s’organitzen els 

ensenyaments universitaris així com el procediment de garantia de qualitat. Aquest marc jurídic consagra 

el nou paradigma d’estudis propis, que té dos eixos: d’una banda, l’eix la formació al llarg de la vida i d’altra 

banda la implementació dels sistemes de garantia de qualitat dels estudis propis. 

 

En aquest context, la universitat ha de tenir un paper important en la formació de les persones 

treballadores i de les «persones sènior», és adir, aquelles que han finalitzat la seva vida laboral però que 

volen continuar formant-se. 

 

El marc normatiu estableix un èmfasi en la distinció entre titulacions oficials i pròpies, amb una clara 

tipologia d’aquests, distingint dins dels títols propis entre els que requereixen titulació universitària prèvia 

i els que no. 

 

Per això és important que universitat tingui una estratègia institucional en la programació d’estudis propis, 

tot garantint l’oferta adequada a les necessitats de la societat i la qualitat dels programes. 

 

➢Adaptació al nou marc jurídic. 

 

S’està treballant per l’adaptació dels títols propis de postgrau al nou marc normatiu. Aquesta adaptació 

estarà enllestida dins el termini que estableix la pròpia llei, que és el mes d’octubre de 2023.La tipologia 

d’estudis propis de postgrau que quedarà serà la següent: 

 

Adreçats a titulats: 

 

Màster de formació permanent (60-90-120). 

Diploma d’especialització (de 30 a 60 ECTS). 

Diploma d’expert (els fem entre 15 i 30 ECTS). 
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Adreçats a titulats i no titulats: 

Cursos (menys de 15 ECTS). 

 

Igualment s’està treballant en l’eix relatiu al control de qualitat dels estudis propis. En aquest sentit es va 

organitzar un grup de treball des de CRUE, que ja havia fet feina en aquest sentit des d’abans de la 

publicació del RD 822/2021. Fruit d’aquest grup de treball s’ha elaborat un manual de disseny i implantació 

del Sistema Intern de Qualitat, així com una guia de referència. Manca això sí l’aprovació d’aquests 

documents per part del comitè executiu de CRUE. 

 

Des d’aquest punt de vista, la UAB ha decidit que s’establirà un SIGQ de l’Escola de Postgrau, sense 

perjudici de que els centres tinguin referencies a títols propis de postgrau dins el seu propi SIGQ. S’ha 

avançat en aquest sentit i ja tenim definits els processos de l’EP, que s’incorporen al SIGQ. 

 

➢Projectes que s’impulsen des de l’EP. 

 

S’ha dut a terme un projecte en col·laboració amb el Vicerectorat d’Innovació, Transferència i 

Emprenedoria, relatiu a l’elaboració d’un catàleg de cursos de formació a mida per a empreses i 

l’Administració. Dins aquest projecte ja s’ha dut a terme el primer encàrrec, justament a petició d’una 

associació municipal, Àmbit b30, consistent en un curs de curta durada en matèria de sostenibilitat (s’ha 

impartit durant els mesos de març-abril 2023). 

 

L’objectiu és que el catàleg no sigui un instrument tancat, sinó que les empreses o les Administracions ens 

facin arribar les seves necessitats formatives per tal de donar resposta a aquestes necessitats. 

 

El segon projecte que s’ha desenvolupat des de l’Escola de Postgrau és el de formació per a la ocupabilitat, 

vinculat a les convocatòries del SOC. 

 

En aquest marc, la UAB s’ha postulat a dos programes de curta durada inclosos a les convocatòries 

respectives. En el primer, degut a l’atac informàtic patit per la UAB no es va poder fer difusió. En el segon 

sí es va poder comptar amb inscrits, però dels vint alumnes 20 varen acabar 12 i això va dificultar el 

finançament, que precisament està condicionat al número de persones que acaben la formació. 

 

La presidenta comenta que aquesta experiència és interessant però s’ha de millorar des del SOC, ja que 

ha generat dificultats de gestió. 

 

➢Nous Projectes. 

 

La presidenta informa que varen tenir lloc el passat mes de febrer les jornades CRUE-docència, en les quals 

es va anunciar que el Ministeri destinarà 30 milions d’Euros per a projectes de microcredencials ofertats 

des de les universitats públiques. Fruit d’això, el passat mes de març es va presentar a la comissió delegada 

aquest pla («Mircrocred»), amb una dotació final de 50 milions d’Euros. El Ministeri distribuirà aquests 
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diners entre les Comunitats Autònomes i aquestes faran el repartiment entre les universitats públiques, 

destinant-se a propostes de formació permanent basades en la prospecció de necessitats formatives de la 

població adulta. 

 

El proper 19 de juny es farà una presentació oficial del programa «Microcred» per part del Ministeri, a la 

qual assistirà la presidenta de la comissió. 

 

S’obre un torn de paraula sobre l’informe de la presidenta: 

 

- El Dr. Guimerà demana si el catàleg de formació que s’ha presentat per empreses i administracions és un 

catàleg amb títols propis ja ofertats. 

 

Resposta: El catàleg no està basat pròpiament en l’oferta de títols propis de la UAB. El que es va incloure 

era les formacions de curta durada que havien dissenyat les universitats en el marc del Pla de Formació 

Continua de la Generalitat. En tot cas, aquest catàleg té l’aspiració de recollir les necessitats formatives 

del teixit empresarial i de les administracions públiques que pugui ser desenvolupada per la universitat. 

 

- El Dr. Donaire fa una reflexió sobre la política i estratègia de titulacions pròpies de la universitat, en el 

sentit de que pensa que no està del tot definida i caldria reflexionar sobre quan un producte ha de ser 

tramitat com a màster a preu subvencionat o no. Reflexiona sobre el cost dels màsters propis pel conjunt 

de la UAB. 

 

Afegeix que els serveis científico-tècnics podrien donar suport a la formació pròpia, cosa que es podria 

tenir en compte dins el disseny de l’estratègia esmentada de titulacions pròpies de la universitat. 

 

També demana aclariments sobre el concepte de microcredencials. 

 

Resposta: La presidenta respon que està d’acord en què la política de la universitat sobre titulacions 

pròpies es pot aprofundir, i es mostra d’acord en què dins aquest marc, s’ha d’analitzar quins màsters han 

de ser oficials i quins han de ser propis. 

 

En relació amb el cost dels màsters, subratlla que tots els màsters propis són autofinançats, d’acord amb 

la normativa, de manera que no s’aprova cap màster que no tingui un pressupost equilibrat, i comenta 

que les conclusions a les que s’ha arribat després de fer una comptabilitat analítica de les titulacions 

pròpies, és que són una font d’ingressos per a la UAB. 

 

Es pren nota de la valoració dels serveis científico-tècnics per fer formació pròpia, cosa que pot ser molt 

positiva degut al seu alt nivell tècnic i la seva capacitació. 

 

Es fa esment a la definició de les mircrocredencials, que es basen en els requisits d’aquesta mena de 

formació a nivell europeu. 
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3.Aprovació de noves propostesformativescompetènciadelConsellAcadèmicdel’EscoladePostgrau. 

 

Màster de formació permanent Gestió empresarial/ CITIUS. 

Diploma d’especialització Gestió empresarial / CITIUS. 

 

La Dra. Panadés fa una exposició de la proposta acadèmica. 

 

La comissió aprova per assentiment el Màster de formació permanent Gestió empresarial / CITIUS. 

La comissió aprova per assentiment el Diploma d’especialització Gestió empresarial / CITIUS. 

 

4. Torn obert de paraula. 

 

- La Dra. Torres comenta que es tancarà l’itinerari de traducció en alemany de la seva Facultat per manca 

d’alumat que tingui un nivell suficient com per seguir els estudis, i proposa crear un màster propi que 

substitueixi aquesta actual oferta formativa, ja que considera que hi ha estudiants potencials que tenen 

perfil per aquest tipus d’estudi de màster.  

 

Diu a més que dins la línia estratègica de formació pròpia de la universitat pot haver-hi necessitat de 

formar persones que acadèmicament es troben en “nínxols” de mercat molt específics als quals es pot 

donar resposta a través d’aquest tipus d’oferta. 

 

Resposta: La presidenta diu que és molt bona idea la de proposar un màster propi per aquesta mena 

d’estudis i que des de l’Escola de Postgrau se li atendrà en la preparació de la documentació necessària. 

 

 

A les 11.41 hores la presidenta aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 

 

El Secretari, en dono fe Validació Presidenta 

 

 

 

 

 

 

Jorge Pedemonte Marino María Valdés Gázquez 

 


